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Komisji Kultury i Środków Przekazu (nr 22)

Komisji Spraw Zagranicznych (nr 19)
15 września 2020 r.
Komisje: Kultury i Środków Przekazu oraz Spraw Zagranicznych, obradujące pod 
przewodnictwem posła Piotra Babinetza (PiS), przewodniczącego Komisji Kul-
tury i Środków Przekazu, zrealizowały następujący porządek dzienny:

– pierwsze czytanie rządowego projektu ustawy o ratyfikacji Konwencji 
o ochronie podwodnego dziedzictwa kulturowego, przyjętej w Paryżu dnia  
2 listopada 2001 r. (druk nr 520).

W posiedzeniu udział wzięli: Piotr Wawrzyk sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
wraz ze współpracownikami oraz Magdalena Gawin podsekretarz stanu w Ministerstwie Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego wraz ze współpracownikami.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Piotr Babiński, Eliza Kalita i Artur 
Kucharski – z sekretariatów Komisji w Biurze Komisji Sejmowych oraz Wojciech Miller – legislator 
z Biura Legislacyjnego.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dzień dobry państwu. Otwieram wspólne posiedzenie Komisji Kultury i Środków Prze-
kazu oraz Komisji Spraw Zagranicznych.
Witam wszystkie panie i panów posłów, na czele z panem marszałkiem Kuchcińskim, 

nowym przewodniczącym Komisji Spraw Zagranicznych. Witam wszystkich gości, przed-
stawicieli Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego: panią Magdalenę Gawin, 
podsekretarza stanu i generalnego konserwatora zabytków, panią Katarzynę Zalasińską, 
dyrektor Departamentu Ochrony Zabytków, oraz przedstawicieli Ministerstwa Spraw 
Zagranicznych: pana Piotra Wawrzyka, sekretarza stanu, i pana Konrada Marciniaka, 
dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego.
Informuję, że posiedzenie będzie prowadzone z wykorzystaniem środków komunika-

cji elektronicznej umożliwiających porozumiewanie się na odległość.
Przystępujemy do sprawdzenia kworum. Proszę państwa posłów o naciśnięcie które-

gokolwiek przycisku w aplikacji w celu potwierdzenia obecności na posiedzeniu. Proszę 
o przeprowadzenie procedury.
Proszę bardzo, pan poseł Kałużny.

Poseł Mariusz Kałużny (PiS):
Nie wiem, czy ma pan taką informację, ale ja dostaję SMS-y od osób, które nie uczest-
niczą w posiedzeniu Komisji, o tym, że mają problem z systemem. Ja też miałem pro-
blemy z systemem. Może być sytuacja, w której ktoś jest teraz w domu i nie będzie mógł 
zagłosować.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Tak, też przed chwilą miałem taki problem, lecz udało mi się go przezwyciężyć. Ten pro-
blem będziemy musieli przezwyciężać wspólnie. Salę mamy jednak tylko na pół godziny, 
więc musimy szybko procedować, ale rozumiemy to, że ktoś przy dobrych chęciach może 
nie będzie mógł dzisiaj zagłosować. Tych z państwa posłów, którzy mogą coś nacisnąć, 
proszę o naciśnięcie. Zobaczymy, jaki będzie tego efekt.
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Ponieważ, jak mówiłem, mamy bardzo ograniczony czas, proponuję teraz podać wynik 
dotychczasowych działań państwa posłów w sprawie kworum. Jeżeli będzie kworum, 
będziemy dalej procedować, a niektórzy z państwa będą dalej walczyć z systemem. 
Bardzo proszę o podanie wyników. Jeśli chodzi o aktywne głosowanie, mamy obec-

nych 34 posłów w Komisji. Stwierdzam kworum połączonego posiedzenia dwóch Komisji 
sejmowych.
Informuję również, że zgłoszenia do zabrania przez posłów głosów w dyskusji należy 

wysyłać na adres e-mail kksp@sejm.gov.pl.
Porządek  dzienny  posiedzenia  obejmuje  pierwsze  czytanie  rządowego  projektu 

ustawy o ratyfikacji Konwencji o ochronie podwodnego dziedzictwa kulturowego, przy-
jętej w Paryżu dnia 2 listopada 2001 r. (druk nr 520). Uzasadniają: minister spraw zagra-
nicznych oraz minister kultury i dziedzictwa narodowego.
Jeśli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że Komisje przyjmują zaproponowany porządek 

dzienny. Sprzeciwu nie słyszę, przechodzimy zatem do realizacji porządku dziennego.
Bardzo proszę panią minister Magdalenę Gawin o uzasadnienie projektu ustawy 

z druku nr 520. Proszę bardzo, pani minister.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Kultury i Dziedzictwa Narodowego Magdalena 
Gawin:

Szanowni państwo, archeologiczne badania podwodne prowadzone są na całym świe-
cie od wielu lat. Często zdarza się, że niezwykle wartościowe obiekty ulegają uszkodze-
niu lub dewastacji z powodu braku wiedzy o ich znaczeniu historycznym i naukowym. 
Czynnik ekonomiczny powoduje, że inwestorzy zdają się nie dostrzegać tego problemu 
i ukrywają informacje o przypadkowych odkryciach. O ile na lądzie można prowadzić 
skuteczny nadzór nad pracami zagrażającymi zabytkom, o tyle w przypadku stanowisk 
podwodnych, zwłaszcza morskich, jest to niezwykle trudne.
Jednym z narzędzi wzmacniających ochronę zasobów kulturowych znajdujących się 

pod wodą jest konwencja UNESCO o ochronie podwodnego dziedzictwa kulturowego 
podpisana w Paryżu w 2001 r. Fakt jej uchwalenia wpłynął na zawarcie odpowiednich 
zapisów w ustawie z dnia 23 lipca 2003 r. o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami.
Zaznaczyć należy, że wszelkie zabytki archeologiczne odkryte, przypadkowo znale-

zione  lub pozyskane w wyniku badań archeologicznych w obrębie akwenów i cieków 
wodnych stanowią własność Skarbu Państwa. Pomimo bardzo aktywnej postawy pol-
skich reprezentantów w trakcie tworzenia tego dokumentu, czyli konwencji, do chwili 
obecnej Polska nie przystąpiła do jej ratyfikacji.
Konwencja zawiera szereg rozwiązań, które mogłyby wzmocnić działania na rzecz 

ochrony podwodnego dziedzictwa kulturowego, stanowiąc pomoc w tworzeniu systemów 
zarządzenia tym dziedzictwem tak, by mogło kształtować społeczeństwo nie tylko w naj-
bliższym czasie, lecz także dla przyszłości. Do chwili obecnej ratyfikowały ją już 64 kraje, 
wśród których są m.in.: Francja, Hiszpania, Chorwacja, Słowenia czy Litwa. Ratyfikacja 
konwencji UNESCO o ochronie podwodnego dziedzictwa kulturowego podpisana została 
w Paryżu w 2001 r.
Potwierdzi  ona  zaangażowanie  Polski  na polu  ochrony  dziedzictwa  kulturowego 

oraz rolę naszego kraju w UNESCO. Należy mieć na uwadze, że włączenie do polskiego 
porządku prawnego omawianego aktu stanowiło jeden z kierunków działania w ramach 
celu pierwszego. Bardzo dziękuję.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję bardzo. Czy ktoś z państwa będzie chciał coś dodać? Jeśli nie, to dziękuję bar-
dzo, pani minister.
Otwieram debatę ogólną o projekcie. Czy są pytania lub uwagi od państwa posłów? 

Jeśli nie ma, stwierdzam zakończenie pierwszego czytania.
Przystępujemy do rozpatrzenia projektu ustawy. Czy są uwagi do tytułu? Nie widzę. 

Stwierdzam, że tytuł został rozpatrzony przez Komisje.
Przechodzimy  do art.  1.  Czy  są uwagi  lub  poprawki  do art.  1  projektu  ustawy? Nie 

ma uwag ani poprawek. Stwierdzam, że art. 1 został rozpatrzony przez połączone Komisje.
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Przechodzimy do art. 2. Czy są uwagi lub poprawki do art. 2? Nie ma. Stwierdzam, 
że art. 2 został rozpatrzony przez Komisje.
W tej sytuacji poddaję pod głosowanie wniosek o przyjęcie całości projektu ustawy, 

ewentualnie z przyjętymi poprawkami, ale nie ma żadnych poprawek. Głosujemy nad 
wnioskiem o przyjęcie całości projektu ustawy w zaproponowanym brzmieniu. Kto jest 
za? Dodam jeszcze, że posłowie, którzy są obecni na sali, a nie mogą zagłosować przez 
system elektroniczny, mogą oczywiście głosować przez podniesienie ręki i będzie to odno-
towane jako oddany głos. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?
Ponieważ od dłuższego czasu nie zmienia się  liczba osób, które oddały głos, koń-

czymy głosowanie. Proszę o podanie wyników. Oddano 36 głosów: 36 głosów za. W takim 
razie projekt ustawy został pozytywnie zarekomendowany Wysokiej Izbie. Stwierdzam, 
że projekt ustawy został przez Komisje przyjęty.
Pozostaje nam wybrać posła sprawozdawcę. Proponuję panią poseł Mirosławę Sta-

chowiak-Różecką. Czy pani poseł wyraża zgodę?

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Wyrażam zgodę.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Czy są inne kandydatury? Nie ma innych kandydatur. Czy w takim razie Komisje zga-
dzają  się na kandydaturę pani poseł? Komisje  zgadzają  się. Stwierdzam, że Komisje 
wybrały sprawozdawcę, panią poseł Mirosławę Stachowiak-Różecką.
Na tym wyczerpaliśmy porządek dzienny posiedzenia. Zamykam posiedzenie. Dzię-

kuję wszystkim za udział.


